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ثبت ۶ هزار و ۲۶۸ نام ژینا در ایران
روابط عمومی سازمان ثبت احوال اعلام کرد: تاکنون ۶هزار و ۲۶۸ نام ژینا در 
کشور به ثبت رسیده است و انتخاب این نام یا تغییر به نام ژینا ممانعتی ندارد.
روابط عمومی سازمان ثبت احوال کشور اعلام کرد: اخیراً گزارشگر ویژه سازمان 
ملل در امور ایران مطلبی تحت عنوان اینکه »سیســتم ثبت احوال ایران هیچ 
وقت به مهســا امینی اجازه ثبت اسم ژینا را نداده است« که این موضوع کاملا 
کذب است و صحت ندارد و انتخاب این نام یا تغییر به نام ژینا ممانعتی ندارد 
به طوری که هم اکنون در کل کشــور تعداد ۶ هزار و ۲۶۸ نام ژینا وجود دارد 
و در کردســتان ۲ هزار و ۱۸ و در سقز ۲۹۷ اسم ژینا در سیستم ثبت احوال 
ایران به ثبت رسیده است.لازم به ذکر است، چندی پیش گزارشگر ویژه حقوق 
بشــر سازمان ملل در امور ایران مدعی شده بود که حقوق مردم کرد در ایران 
همیشــه نادیده گرفته شده است. مثلا ژینا اسم کردی است، اما سیستم ثبت 
احوال ایران هیچ وقت به مهسا امینی اجازه ثبت این اسم را نداده است که این 

امر از اساس کذب بوده و صحت ندارد.

تغییر نام ۱۳ معبر و ۲ بوستان در تهران
در یکصد و سومین جلسه شورای اسلامی شهر تهران، نامگذاری ۱۳ معبر و دو 
بوستان صورت گرفت.به گزارش ایلنا، همزمان با یکصد و سومین جلسه شورای 
اســلامی شهر تهران »پانزدهمین صورتجلسه کمیسیون نامگذاری و تغییر نام 
اماکن و معابر عمومی شــهر تهران« مورد بررسی اعضا قرار گرفت و در نهایت 
نام ۱۵ معبر در پایتخت تغییر کرد.بر اساس این صورتجلسه کوچه شفقی واقع 
در خیابان شریعتی به نام شهید محمدرضا علیزاده حیدری، خیابان تنگستان 
یکم در پاسداران به نام استاد دکتر ضیاء الدین یزدیان، بوستان جدیدالاحداث 
در میدان ســبلان به نام شهید احمد خرمی شاد، کوچه لاله در خیابان قزوین 
به نام شــهید ابراهیم امیدی، کوچه شــقایق در خیابان قزوین به نام شهدای 
حسینیه حضرت ابوالفضل)ع(، کوچه میثم در خیابان حضرت ولیعصر)عج( به 
نام شهید ترور سید حامد طالبیان و کوچه بی نام در خیابان هلال احمر به نام 
شهید حسین ملایی نامگذاری شد.همچنین نامگذاری خیابان 4.۳۷ حدفاصل 
خیابان های چهار و پنجم نیروی هوایی با حفظ شــماره به نام شهیده فرحناز 
چاوشــی، خیابان هشت متری اول در خیابان دماوند به نام شهید علی عجبی 
نائینی، کوچه بهروز در خیابان پیروزی به نام شهید مجتبی مشهدی تفرشی، 
خیابان نصر به نام شــهید مجتبی مشهدی تفرشی، بوستان بی نام در خیابان 
خاوران به نام شــهربانو رضایی، کوچه ۲۷ در خیابان امامی با حفظ شماره به 
نام غلامرضا محب زندی، کوچه دوم حدفاصل خیابان شــیخ محمدی و شهید 
نعیمی با حفظ شماره به نام شهید عسگر رحیمی و کوچه ۱4 حدفاصل خیابان 
شــهیدان مقدم و شهید پیری با حفظ شــماره به نام شهید حسین بختیاری 

صورت گرفت.

نفوذ توده هوای سرد به کشور
ســازمان هواشناسی از نفوذ توده هوای نسبتا ســرد و کاهش دما تا ۷ درجه 
ســانتیگراد در ۱۰ اســتان و وزش باد و افزایش ارتفاع موج در جنوب و شمال 
کشــور خبر داد.به گزارش ایسنا، سازمان هواشناسی با صدور هشدار زرد رنگ 
از نفوذ توده هوای نســبتا سرد و کاهش دما به طور میانگین بین ۵ تا ۷ درجه 
ســانتیگراد از صبح سه شــنبه تا پیش از ظهر چهارشنبه)۱۷ تا ۱۸ آبان( خبر 
داد.این شرایط جوی روز سه شنبه در شمال تهران، سمنان، گلستان، خراسان 
شمالی، خراسان رضوی و مازندران و چهارشنبه در خراسان جنوبی، یزد، کرمان 
و سیستان و بلوچستان پیش بینی می شود.بر اثر این مخاطره احتمال خسارت 
به محصولات و ادوات کشــاورزی دور از انتظار نیست.سازمان هواشناسی برای 
جلوگیری از آســیب ها و خســارات، تنظیم دمای مرغداری هــا، دامداری ها و 
سالن های پرورشی، تنظیم دما و تامین سوخت گلخانه ها، انتقال دام و کندوها 
از ارتفاعات به مناطق گرم تر و تامین خوراک زمســتانه برای کلونی ها، تخلیه 

لوله های آبیاری تحت فشار جهت جلوگیری از یخ زدگی را توصیه می کند.
تسریع در برداشــت زعفران، سیب، انار، سبزی و صیفی جات، گوجه فرنگی ، 
پیاز و ســیب زمینی و انتقال به مکان های مناسب در استان خراسان رضوی، 
تســریع در برداشــت ســیب زمینی و چغندرقند و انتقال به انبارها در استان 
خراسان شــمالی، تســریع در برداشت پنبه و شالی در اســتان گلستان، عدم 
محلول پاشــی درختان مرکبات )نارنگی پیش رس و پرتقــال ناولینا( به دلیل 
افت محســوس دما در استان مازندران از دیگر توصیه های سازمان هواشناسی 
است.کشاوزران تســریع در برداشت ذرت علوفه ای در شــهر ایرانشهر استان 
سیستان وبلوچســتان، تسریع در برداشت انار و زعفران با توجه به روند کاهش 
دما در اســتان کرمان، تسریع در برداشت زرشــک در استان خراسان جنوبی، 
تسریع در برداشت ذرت، کنجد، گوجه فرنگی و بادمجان در استان یزد، تسریع 
در برداشــت ذرت ، سیب زمینی، ســبزی و صیفی و انگور در استان سمنان را 

در دستور کار قراردهند.

۱۰ هزار میلیارد تومان از املاک 
مازاد آموزش و پرورش در صف فروش

وزیــر آموزش و پرورش بیان اینکه ســاماندهی املاک مــازاد در حال انجام و 
معاونت حقوقی در تلاش اســت تا بتوانیم تهاترهایی داشته باشیم عنوان کرد: 
املاک مازاد شناســایی شــده اند. باید بتوانیم ۱۰ هزار میلیارد تومان املاک 
مازاد را به فروش برسانیم تا بتوانیم به تعهدات خیرین برسیم. تعهدات بسیاری 
نسبت به خیرین داریم.به گزارش ایسنا، یوسف نوری در آیین تکریم و معارفه 
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور که در کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان برگزار شــد ضمن گرامیداشــت یاد شهدای حادثه 
تروریستی حرم شاهچراغ گفت: هم بنده و هم آقای رخشانی مهر از شهرهای 
دور و مرزی آمدیم. من از مرز جنگی آمدم و تا سال ۶۷ چیزی از ایلام نمانده 
بود و هر هواپیمایی بمب اضافه می آورد روی این شهر می ریخت. اینکه فردی 
از دور دست بیاید و در مسئولیتی قرار بگیرد از توفیقاتی است که فراهم شده، 

اگر قدر بدانیم.
وی افزود: آقای خانمحمدی هم خدماتی در مناطق مستعد ولی نیازمند کمک 
ارائه داده و در آنجا حضور داشته است.وزیر آموزش و پرورش ضمن قدردانی از 
جامعه خیرین و مدیران کل نوسازی مدارس گفت: امید است محکم بایستیم 
و این بار را برداریم. مدارس ما مبتنی بر زیســت بوم مان ســاخته نمی شوند. 
باید به معماری بومی و زیســت بوم مختص هر منطقه ای در ساخت مدارس 
توجه کرد.وی افزود: از خیرین می خواهم خودشان بیایند مدارس را اداره کنند. 
خیرین بهتر از ما می توانند اداره کنند زیرا مدرســه را هم به بهترین وجه می 
ســازند. شما خیرین پیشــنهاد بدهید ما برای اجرایش کمک می کنیم. شعار 
دولت هم مردمی ســازی است و چه بهتر که مدارس خیری در این ردیف قرار 
بگیرند.نوری با بیان اینکه ســاماندهی املاک مــازاد در حال انجام و معاونت 
حقوقی در تلاش اســت تا بتوانیم تهاترهایی داشته باشیم عنوان کرد: املاک 
مازاد شناسایی شده اند. باید بتوانیم ۱۰ هزار میلیارد تومان املاک مازاد را به 
فروش برســانیم تا بتوانیم به تعهدات خیرین برسیم. تعهدات بسیاری نسبت 

به خیرین داریم.

تحقیق و تفحص از بنیاد شهید
 هیچ وقت در مجلس به سرانجام نرسید

رئیس بنیاد شــهید درباره پرونده تحقیق و تفحص در بنیاد شهید توضیحاتی 
ارائه کرد.به گزارش ایلنا، امیرحسین قاضی زاده هاشمی، درباره سرانجام پرونده 
تحقیــق و تفحص از این بنیاد گفت: تحقیق و تفحص هیچ وقت در مجلس به 
سرانجام نرسید که نتیجه آن هم  در مجلس قرائت شود تا یک سند قانونی شود 
و به قوه قضاییه ارائه شده و رسیدگی شود.وی ادامه داد: ما فارغ از آن تحقیق 
و تفحص ورود کردیم و گزارشاتی تهیه کرده ایم و سازمان بازرسی نیز در بانک 
دی و سازمان املاک مستقر شده است. رئیس بنیاد شهید خاطرنشان کرد: ما 
امیدواریم ســازمان بازرسی زمان بررسی شان محدود به دو الی سه سال اخیر 
نشــود و یک دهه اخیر را بررســی کنند، چراکه برخی اتفاقات مانند واگذاری 
روغن جهان مربوط به ســال های قدیمی تر است.قاضی زاده هاشمی در پاسخ 
به ســوال دیگر خبرنگار ایلنا درباره آخرین وضعیت پرونده شــهدای سلامت 
تصریح کرد: ســتاد ملی کرونا مصوبه ای دارد که براساس آن کارگروه وزارت 
بهداشت مستندات را برای ما ارسال کند اینکه همه موارد برای ما ارسال شده 
بی خبر هستیم، اما تاکنون ۲۳۶ پرونده در بنیاد شهید بررسی و تعیین تکلیف 
شده است.وی همچنین درباره دستگاه های متخلف درخصوص تبدیل وضعیت 
ایثارگران در پاســخ به ایلنا گفت: هم مجلس و هم سازمان اداری استخدامی 
گزارشــات را در این خصوص دریافت کرده اند و همکاری خوبی در این زمینه 

وجود دارد.

اخبار کوتاه
توسط وزیر آموزش و پرورش دولت مهندس موسوی مطرح شد

ریشه یابی ورود دانش آموزان به اعتراضات 

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت:

۵۰درصد دوربین های طرح ترافیک فاقد کدجریمه هستند

راه اندازی مرکز ساماندهی کودکان دارای اختلال سوءمصرف مواد مخدر

کودک آزاری و همسرآزاری در صدر تماس های مرکز ۱۲۳

یک کارشناس حیات وحش:
تلاش برای درنده خو کردن »پیروز« اشتباه است

وزیر اســبق آموزش و پــرورش در دوران جنگ تحمیلی 
به ریشــه یابی علل ورود دانش آموزان بــه اعتراضات اخیر 
پرداخت.ســید کاظم اکرمی در گفت وگــو با خبرنگار ایلنا 
در خصــوص وضعیت این روزهای برخی مدارس و ارزیابی 
عملکرد وزارت آموزش و پرورش کشور در آرام کردن اوضاع 
مدارس و هدایت دانش آموزان توضیح داد: همه مسئولیت ها 
برعهده وزیر اســت؛ این وزیر است که باید از روانشناسان، 
جامعه شناسان، متخصصان روانشناسی در حوزه کودک و 
نوجوان و متخصص علوم تربیتی بهــره بگیرد؛ افرادی که 
فاضل، دانشمند و کارکرده باشند و آن ها را کنار هم جمع 
کند تا بررســی کنند و ببینند مســائل و مشکلاتی که در 
مدارس به خصوص دبیرستان ها به وجود آمده، چه راه حلی 
دارد؟ البته به نظر می رســد وزیر خیلی تجربه این اقدامات 
را ندارد.اکرمــی درباره علل ورود دانش آموزان به اعتراضات 
اخیر بیان کرد: عوامل گوناگونی در این امر دخیل هستند؛ 
مشاهده مشــکلات اقتصادی و ملاحظه وضع زندگی برای 
دانش آموزان دبیرســتانی امری قابــل درک، فهم و تهدید 
است. به هر حال این افراد زندگی خودشان را می بینند و از 
پدر و مادرشان بخصوص اگر هر دو شاغل باشند در رابطه با 
وضعیت حقوق و توان هزینه کردن در این شرایط چیزهایی 
را می شنوند. بنابراین دانش آموز دبیرستانی این مسائل را 
می فهمد و شرایط اقتصادی یکی از عواملی است که موجب 

ناراحتی دبیرستانی هاست. 
اکرمــی افزود: موضوع دیگر این اســت که یک دانش آموز 
دبیرستانی اقوامش را که به دانشگاه رفته اند و به طور مثال 
کارشناسی ارشد و دکتری گرفته اند را می بیند و در جریان 
است که اســتخدام و گزینش آنها چه سختی هایی دارد و 
می بیند برای این افراد چه مشکلاتی وجود دارد. تازه اگر از 
این مرحله هم رد شوند، قرار است در وهله اول چقدر حقوق 
بگیرند؟ امروز به استادیار پایه یک چقدر حقوق می دهند؟ 
قطعا حقوق بالایی نمی دهند. استادیار پایه یک اگر بخواهد 
ازدواج کند با این حقوق معلمی نمی تواند از پس مخارجش 
بربیاید. با این حقوق ها چندسال باید پول جمع کند تا مثلا 
عروسی بگیرد؟ چقدر باید پول جمع کنند تا یک آپارتمان 
۵۰ متری بگیرد؟ این موضوعاتی است که نسل جدید و یک 
دانش آموز دبیرستانی آن را درک می کند و از بزرگترهایش 
هم می شنود و به وضعیت اطرافیانش آگاه است. وزیر اسبق 
آموزش و پرورش با بیان اینکه دانش آموزان دبیرســتانی از 

طرق مختلف حتی با وجود قطعی برخی شبکه های مجازی 
در ایران، خود را با هم ســن و سال هایشــان در کشورهای 
دیگر مقایسه می کنند، ادامه داد: این افراد نه تنها وضعیت 
خود را با کشــورهای اروپایی و آمریکایی مقایسه می کنند، 
بلکه خود را با دانش آموزان همین کشورهای آسیایی مانند 
مالزی و ســنگاپور نیز مقایسه می کنند. همچنین وضعیت 
دانش آموزان در کشــورهای اسکاندیناوی و اروپای شمالی 
را می بینند و متوجه هســتند که آنجا مثلا ۲۰ نوع مدرسه 
ندارند و همه یک نوع تعلیمــات برابر می بینند و از روابط 
بین دانــش آموزان خارجی با معلمــان و مدیران خود در 

مدارس شان آگاه هستند.
او ادامه داد:  در واقع دانش آموزان امروزی آگاه هستند و این 
آگاهی در مســائل اقتصادی، آموزشی و پرورشی، توسعه و 
پیشرفت کشورها، آزادی فکر و اندیشه، اختیار و انتخاب و... 
رخ داده اســت و همه این موارد روی هم جمع می شود و 
برای یک دانش آموز دبیرستانی سوال پیش می آورد. اینکه 
چقدر وزیر آموزش و پرورش می تواند به این سوالات پاسخ 
بدهد را نمی دانم، اما باید توجه کرد که این ســوالات پاسخ 

عملی می خواهد. دیده ایم که می گویند جلسه بحث و نقد 
و گفت وگو می گذاریم؛ این کار خوب است، اما مسائل فعلی 
را فقط با بحــث و گفت وگو نمی توان حل کرد. کار در این 
زمینه باید عملی باشد که بخشی از آن اصلا در عهده وزیر 
آموزش و پرورش هم نیســت و مدیران بالای جامعه باید 
فکر حل این مســائل باشند. اکرمی خاطرنشان کرد: دولت 
باید خواسته های دانش آموزان را جمع بندی، رتبه بندی و 
اولویت بندی کند، بعد به عملی کردن آن ها بپردازد. برخی 
از خواسته ها آسان است و می توان برایش کارهایی کرد، اما 
برخی سخت اســت و بالاخره باید راهی برایش پیدا کرد. 
یک دانش آموز دبیرســتانی وقتی ببیند از مثلا ۱۰ مسئله 
او، دولت یکی را حل کرده است، احساس رضایت بیشتری 
پیدا می کند. بنابراین علل و عوامل مشکلات این روزها هم 
به جمع بندی نظــری احتیاج دارد و هم راه حل های عملی 

می خواهد و باید به راه حل ها عمل کرد. 
وزیر آموزش و پرورش در دوره جنگ تحمیلی با بیان اینکه 
مدیریت مدارس در این روزها کار سختی است، گفت: مدیر 
در مدرســه هم مسئول اداره مدرســه است و هم از طرف 

آموزش و پرورش مســئولیت دارد. ضمــن اینکه مدیران 
مدارس مسئول روح و جان بچه های مردم هستند و اجرای 
این مســئولیت ها زحمت زیادی دارد. مگر یک مدیر چقدر 
بــرای این کار پول می گیرد؟ در مجمــوع مدیران نیز باید 
در این شــرایط خود را به روزرســانی کنند. او در خصوص 
رشد مدارس غیردولتی و خطر رنگ باختن معنای تحصیل 
رایــگان و قانون مربوط به آن در کشــور بیــان کرد: امام 
خمینی )ره( وقتی تاکید کردند، مردم را در امور شــرکت 
دهید، یک جمله دیگر هم اضافه کردند و گفتند این شرکت 
دادن به نفع اقشــار مردم مستضعف باشد. ما می خواستیم 
قانون اینگونه تصویب شــود، امــا آن زمان به خاطر جنگ 
تحمیلی و فقر دولت وقت، نماینــده دولت حرفم را تایید 
نکرد و قانون نیز به شــکل دیگر نوشته شد. بعد از سال ها 
متاسفانه واژه غیرانتفاعی را نیز به مدارس غیردولتی تغییر 
دادند. این موضوعات بحث های گسترده ای است که فرصت 

زیادی لازم است تا به بیان آن ها بپردازم. 
اکرمی درباره راه اندازی قرارگاه عدالت تربیتی و نصیب برابر 
آموزشــی در آموزش و پرورش و در پاسخ به این سوال که 
تحقق اهداف عدالت تربیتی چگونه ممکن اســت و راهکار 
زدودن نابرابری در آموزش چیست؟ گفت: ابتدا باید کاری 
کــرد که همه افراد لازم التعلیم بتوانند از آموزش بهره مند 
شوند.این قانونی اســت که سالهای زیادیست مصوب شده 
اســت. تا اینجای کار بحث روشن اســت، اما بهره مندی 
زمانی رخ می دهد که معلم درســت تربیت شــده باشــد، 
حقوق مناسب و مفید بگیرد و کیفیت کارش مورد نظارت 
باشد و اگر لازم اســت به او تذکر داده شود. او خاطرنشان 
کرد: مشــکلات معیشتی معلمان موجب بی انگیزگی آن ها 
می شود، چنین مسائلی در جامعه معلمان، آثار منفی روی 
آنها می گذارد و دست و دل شان با این وضع به کار نمی رود. 
اکرمی در خصوص راهکار باز شدن قفل مشکلات مربوط به 
تحقق عدالت آموزشی گفت: مسئولان باید به سوالات مردم 
پاســخ بدهند. مســئولانی داریم که هیچ پاسخی به مردم 
نمی دهند. مســئولان باید روبه روی متخصصان بنشینند تا 
آن ها نقدشــان کنند و آن وقت به متخصصان پاسخ بدهند 
و بایــد فرهنگ نقادی را در جامعــه رواج دهند. خیلی از 
مسئولان، مصاحبه های معمولی می کنند  ، ولی باید بنشینند 
و در شبکه تلویزیونی پاسخ مردم را بدهند، در صورتی که 

اینطور نیست.

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت، وزن 
کیفیت اجرای قانون هوای پاک را ضعیف یا متوسط خواند؛ 
چراکه برخی از مواد آن تاکنون اجرایی نشده اند. وی گفت: 
بر اســاس مطالعه وزارت بهداشت در ۲۷ شهر با جمعیت 
تقریبا ۳۵ میلیون نفر مشــخض شد در سال ۱4۰۰ میزان 
مرگ های منتسب به ذرات معلق در کشور، ۲۰ هزار و ۸۰۰ 
نفر بوده اســت که از این میان ســهم تهران ۶4۰۰ مرگ 
اعلام شــد.دکتر عباس شاهســونی در گفت و گو با ایسنا 
درباره پدیده آلودگی هوا بویژه در کلانشــهرها همزمان با 
فصل سرما و همچنین وضعیت اجرای قانون هوای پاک از 
زمان تصویب تا کنون، گفت: ناظر اجرای قانون هوای پاک 
ســازمان محیط زیست است و وزارت بهداشت هم وظایف 
خاص خود را مطابق این قانون بر عهده می گیرد. گزارشی 
اواخر سال ۱4۰۰ از سوی مرکز پژوهش های مجلس منتشر 
شد که نشــان داد از بین مواد مختلف قانون هوای پاک و 
آیین نامه فنی این قانون، ۲۲ ماده یا اصلا اجرا نشده است 
و یا به شکل ضعیف اجرا شده است،   ۱۷ ماده متوسط و ۱۷ 
ماده هم به خوبی اجرا شــده است. با توجه به این گزارش 
وزن کیفیــت اجرای قانون هوای پاک ضعیف یا متوســط 
است؛ زیرا برخی از مواد قانونی اصلا اجرایی نشدند.او تاکید 
کرد: وظیفه قانونی سازمان حفاظت از محیط زیست نظارت 
بر حســن اجرای قانون هوای پاک است که باید این کار به 
درستی انجام شود. هرچند که سامانه ای برای پایش وظایف 
دستگاه ها راه اندازی کردند و دستگاه ها شرح عملکرد خود 
را بارگزاری می کنند اما صرف راه اندازی سامانه کافی نیست 
و باید از دســتگاه ها با قوت بیشتری درخواست شود که به 
وظایــف خود عمل کنند. وی با اشــاره به این که در مورد 
خودروهای دیزلی و موتورسیکلت ها اتفاق مثبتی رخ نداده 

است که منجر به کاهش ایجاد آلودگی هوای آنها شود، بیان 
کرد: در مورد معاینه فنی موتورســیکلت ها اقدامی صورت 
نگرفته است؛ به شــکلی که ما ۱۱.۵میلیون موتورسیکلت 
در کشــور داریم که ۹۰ درصد این تعداد فرسوده هستند 
و عمدتا معاینه فنی آن ها انجام نمی شــود. از ســوی دیگر 
یکی از تاکیدات طی سال های اخیر تولید موتورسیکلت های 
برقی بوده است که با توجه به قیمت بالای آن استقبالی از 
تولید این موتورســیکلت ها انجام نشد. در مورد کامیون ها 
و خودروهای دیزلی هم می بایســت این خودروها مجهز به 
فیلتر دوده شوند که این اقدام هم انجام نشده است.او درباره 
نقش کیفیت ســوخت بر بروز آلودگی هوا نیز تصریح کرد: 
یکی از عوامل موثر در آلودگی هوا کیفیت ســوخت است. 
طبق قانون هوای پاک، وزارت نفت موظف است روزانه ۷۰ 
میلیــون لیتر بنزین یورو4 تولید کند که از این میزان تنها 
روزانه ۳۰ میلیون لیتر بنزین یورو4 تولید می شود که فاصله 
زیادی با حد مقرر در قانون دارد. از ســوی دیگر باید روزانه 
۵۵ میلیون لیتر گازوئیل یورو4 تولید شــود که این مقدار 
هم اکنون ۲۸ میلیون لیتر در روز اســت.وی در پاســخ به 
سوال ایسنا درباره مباحث مطرح مبنی بر بازنگری در طرح 
ترافیک و نقش وزارت بهداشــت در این بــاره، اظهار کرد: 
تقاضایی از وزارت بهداشت نشــده است که نماینده ای در 
جلسات بازنگری طرح ترافیک داشته باشد. یکی از تاکیدات 
قانون هوای پاک موضوع اجرای طرح ترافیک اســت که در 
ســه شهر تهران،   مشــهد و قم اجرا شده است اما در سایر 
کلانشــهرها یا این کار انجام نشده است و یا به درستی به 
اجرای طرح ترافیک توجه نشــده است. مشکل دیگر این 
است که دوربین های موجود به پلیس راهور متصل باشند و 
خودروهای متخلف در حوزه طرح ترافیک را جریمه کنند. 

اکنون در شــهر تهران تقریبا ۵۰ درصد از دوربین هایی که 
نصب هســتند کد جریمه ندارند؛ یعنی ۵۰ درصد احتمال 
اینکه افرادی که وارد طرح می شــوند جریمه نشوند وجود 
دارد. در واقــع دوربین وجــود دارد اما کد جریمه برای آن 
تعریف نشــده اســت که موید عدم اجرای کامل و صحیح 

طرح ترافیک است.
رئیس گروه ســلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشــت 
درباره تعداد روزهای با هوای پاک در کشور،   گفت: وزارت 
بهداشــت در ۲۷ شهر مطالعات انجام داده است و مشخص 
شده است که طی سال ۱4۰۰ تنها  ۱۶.۷ درصد از روزهای 
ســال شــاخص کیفیت هوا در محدوده خوب یا پاک بوده 
اســت و ۶۲.۶ درصد هوا در محدوده قابل قبول بود است 
یعنی تقریبا ۸۰ درصد از روزهای سال هوای قابل قبول در 
سطح کشور داشتیم. البته در کلانشهرها درصد روزهای با 
هوای خوب و پاک خیلی کمتر بوده اســت؛ مثلا در تهران 
طی ســال قبل ۸۹ روز هوا ناسالم برای گروه های حساس 
بوده است که یعنی وضعیت هشــدار داشته ایم، شش روز 
هوا ناسالم برای همه مردم بوده است. ۰.۵4 درصد روزهای 
ســال هوای تهران خوب بوده است که یعنی حدود دو روز 
هوای پاک در این اســتان داشــته ایم و ۷۳ درصد هم در 
محدوده قابل قبول بوده اســت.او در خصوص شــهرهای 
دارای آلوده ترین هوای کشور،   توضیح داد: در سال ۱4۰۰ 
شــهرهای تهران،   مشهد، اهواز، اصفهان، کرج کمتر از ۱۰ 
روز هوای خوب داشتند و بیشــترین تعداد روزهای هوای 
خطرناک هم مربوط به شــهر زابل بوده اســت که ۱۵ روز 

هوای خطرناک داشته است.
وی درباره مرگ های منتسب به مواجهه با ذرات معلق نیز 
به ایسنا اظهار کرد: بر اســاس مطالعه وزارت بهداشت در 

۲۷ شــهر با جمعیت تقریبا ۳۵ میلیون نفر مشــخص شد 
در سال ۱4۰۰ میزان مرگ های منتسب با ذرات معلق در 
کشــور ۲۰ هزار و ۸۰۰ نفر بوده است که از این میان سهم 
تهران ۶4۰۰ مرگ اعلام شــد.او بــا تاکید بر اینکه معضل 
آلودگی هوا در اکثر کشــورهای دنیا وجود دارد،   بیان کرد: 
تعداد مرگ و میر منتســب به آلودگی هوا در چین و هند 
بیش از یک میلیون نفر در ســال است یا در اتحادیه اروپا 
سالانه ۳۵۰ هزار مرگ منتسب به آلودگی هوا رخ می دهد. 
متاســفانه ۹۹ درصد از جمعیت دنیــا در مناطقی زندگی 
می کنند که غلظت ذرات معلــق در آنجا بالاتر از رهنمود 
سازمان بهداشت جهانی است.وی درباره علت افزایش آمار 
مرگ های منتسب به آلودگی هوا، افزود: سازمان بهداشت 
جهانی در ســال ۲۰۲۱ با توجه به اثرات آلاینده های معیار 
هوا بر سلامت، این معیار را کاهش داد و حتی حد رهنمود 
ذرات معلــق PM۲.۵. از ۱۰ بــه  ۵ کاهش یافت که این 
ســبب افزایش آمار مرگ و میرهای منتسب با آلودگی هوا 
شد و به این دلیل تقریبا یک افزایش ۵۰ درصدی در مرگ 
و میرهای منتسب به آلودگی هوا در کشور نسبت به سال 
۱۳۹۹ شاهد هستیم و این هم به دلیل کاهش حد رهنمود 
جهانی است.او با اشاره به تاثیر تحریم ها بر موضوع آلودگی 
هوا، گفت: وقتی اقدامی انجام نشــود قاعدتا تعداد روزهای 
با آلودگی هوا افزایش می یابد. هرچند که نمی توان از عدم 
عمل دســتگاه ها به وظایفشان چشم پوشی کرد، اما یکی از 
چالش های مهم هم به دلیل تحریم های ظالمانه اســت که 
ما توانایی وارد کردن تکنولوژی جدید این موضوع را نداریم 
یا به منابع مالی خود دسترســی نداریم تا نوسازی ناوگان 
فرســوده را انجام دهیم و این ســبب شده است که تعداد 

روزهای با هوای آلوده افزایش یابد.

سرپرســت دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشــور با اشاره به بیشــترین  تماس های برقرار 
شــده با خط ۱۲۳ گفت: در سه اســتان تهران، مازندران، 
سیستان و بلوچستان مرکز مرکز ساماندهی کودکان دارای 
اختلال ســوءمصرف مواد راه اندازی شده است.محمدرضا 
حیدرهایــی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره تماس های 
برقرار شده با خط ۱۲۳ اورژانس اجتماعی گفت: از ابتدای 
ســال تاکنون ۱۵۶ هزار و ۳4 تماس با خط اورژانس ۱۲۳ 
گرفته شــده اســت. همچنین ۵4 هزار مداخله در شرایط 
بحران توســط تیم مداخله در بحران صورت گرفته و فرد 
در معرض خدمت به مرکز منتقل شده و خدمات دریافت 
کرده است.وی با بیان اینکه بیشترین تماس ها با اورژانس 
اجتماعی در چه زمینه ای بوده اســت؟ ادامه داد: بیشترین 
تماس هایــی که با خــط ۱۲۳ گرفته می شــود، مواردی 
مربوط به کودک آزاری، همسرآزاری و سالمندآزاری است.
سرپرســت دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی ســازمان 
بهزیستی کشــور درباره خودکشی گفت: در سال جاری با 
افزایش آمار خودکشــی مواجه نبوده ایم، اما وقتی شخصی 

تهدید به خودکشــی می کند مردم باید بدانند که این فرد 
نیازمند یک اورژانس روانپزشکی است و از مردم خواهش 
می کنم اگر کســی در اطرافیان آن ها تهدید به خودکشی 
کــرد حتما موارد را با همکاران مــن در خط ۱۲۳ مطرح 
کنند و بســیار موضوع را جدی بگیرند و صرفا این مسئله 
را یک خودنمایی و جلب توجــه اطرافیان ندانند. هر نوع 
تهدید خودکشی را جدی گرفته و از خدمات همکاران من 
در اورژانس ۱۲۳ استفاده کنند.حیدرهایی درباره آموزش 
به پرســنل اورژانس اجتماعی با اشاره به بروز آسیب های 
نوپدید گفت: بخــش عمده ای از آگاهی رســانی به مردم 
درخصوص آســیب های نوپدید توسط معاونت پیشگیری 
سازمان بهزیستی انجام می شود. یکی از آسیب های نوپدید 
آســیب های ناشــی از فضای مجازی است که با گسترش 
فضای مجازی شاهد آن هستیم و درخصوص پیشگیری از 
این آســیب ها اقداماتی از سوی معاونت پیشگیری درحال 

انجام است.
وی ادامه داد: ما در اورژانس اجتماعی نیز اطلاعات پرسنل 
را بــا توجه به پدیده های روز ارتقا می دهیم و آموزش های 

لازم به آن ها ارائه می شــود. مســئولان اورژانس اجتماعی 
در اســتان ها موظف هستند، ســه یا 4 دوره آموزش را در 
سال برای پرسنل برگزار کنند ما نیز در سازمان بهزیستی 
ایــن آموزش ها را به طور مداوم رصد می کنیم.سرپرســت 
دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور 
درباره افزایش خانه های امن تصریح کرد: گسترش خدمات 
اورژانس اجتماعی در ســطوح مختلف هم در برنامه هفتم 
توســعه و هم در برنامه های سالانه ما دیده شده است. هر 
جا از ظرفیت های مردمی و ســازمان های مردمی استفاده 
کردیم موفق بوده ایم. رویکرد ما در ســازمان بهزیســتی 
برون ســپاری خدمات غیرحاکمیتی اســت. در چند هفته 
گذشــته یک خانه امن در استان سمنان افتتاح شد و لازم 
اســت که در سایر اســتان هایی که فاقد خانه امن هستند 
این اتفاق صورت بگیرد.به گفته حیدرهایی تا پایان ســال 
یک خانه امن دیگر را نیز راه اندازی خواهیم کرد. در ســال 
آینده نیز استفاده از ظرفیت های غیردولتی در مراکز امور 
آســیب دیدگان اجتماعی در دســتور کار مــا قرار خواهد 
گرفت.وی درباره کودکان دارای اعتیاد گفت: در سه استان 

تهران، سیســتان و بلوچستان و مازندران مرکز ساماندهی 
کودکان دارای اختلال ســوءمصرف مواد را داریم. موضوع 
کودکان دارای اختلال سوءمصرف مواد یک موضوعی است 
که چند دســتگاه باید به آن رســیدگی کنند و سم زدایی 
این کودکان در حیطه اختیارات وزارت بهداشت و سازمان 
بهزیستی بعد از شناســایی این کودک باید بلافاصله او را 
به وزارت بهداشت ســپرده و دو الی سه هفته این کودک 
ســم زدایی شــده و پس از آن دوباره به سازمان بهزیستی 
ارجــاع می شــود.او افزود: اگــر کودکی بدسرپرســت یا 
بی سرپرست باشد در مراکز ما خدمات دریافت می کند اما 
چنانچه دارای خانواده باشــد در جلسات مشاوره اطلاعات 
لازم به خانواده ارائه می شــود و کودک به خانواده تحویل 
داده می شــود. تعداد این کودکان در مراکز ما زیاد نیست 
و افرادی که در حال حاضر در مراکز ما خدمات می گیرند 
کمتر از ۱۰۰ نفر است، اما نوع خدماتی که به این کودکان 
ارائه می شــود خدمات ویژه ای است. از همین رو ما تصمیم 
گرفتیم در اســتان هایی که کودکان شناسایی شده در این 

حوزه بیشتر بود مراکز را افتتاح کنیم.

در پی اظهار نظر رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت مبنی بر تلاش برای 
درنده خو کردن »پیروز« )توله یوز آسیایی( و رهاسازی آن در منطقه توران، یک 
کارشــناس اکولوژی و مدیریت حیات وحش گفت: »پیروز« در شرایط دستی 
بزرگ شده و رهاسازی آن در طبیعت و یا تلاش برای درنده خو کردن آن اشتباه 
و ۱۰۰ درصد غیرممکن اســت.به گزارش ایسنا، علی سلاجقه - رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت - در حاشــیه جلســه هیات دولت گفته بود: »پیروز« 
شرایط خوبی دارد اما باید جنگنده شود که امیدواریم یک روز در منطقه توران 
رهایش کنیم تا در شــرایط طبیعی قرار گیرد و به خوی درندگی برسد.عبداله 
ســالاری - کارشناس اکولوژی و مدیریت حیات وحش - در گفت و گو با ایسنا 
درباره رهاســازی پیروز در طبیعت اظهار کرد: به نظر من منظور آقای سلاجقه 
رهاســازی پیروز در توران بود و نه در طبیعت چراکه پیروز به صورت دســتی 
بزرگ شده است و امکان آزادسازی و رهاسازی در طبیعت را به هیچ وجه ندارد. 
وی افزود: نه تنها »پیروز« امکان رهاسازی در طبیعت را ندارد بلکه به نظر من 

نسل بعد از »پیروز« نیز شاید این امکان را نداشته باشد. شاید بتوان از نسل های 
بعدی آن ها را در طبیعت رها کرد.سالاری درباره انتقال »پیروز« به توران گفت: 
انتقال پیروز به منطقه توران در محوطه فنس کشــی کنار ایران و فیروز - مادر 
و پدرش - در صورت فراهم کردن امکانات، تســهیلات، دامپزشــک و جایگاه 
مناســب کار خوبی است چراکه توران زیستگاه یوز آسیایی است.این کارشناس 
اکولوژی و مدیریت حیات وحش درباره ایجاد خوی درندگی در »پیروز « اظهار 
کرد: پیروز در شرایط دستی توسط آقای علیرضا شهرداری در حال بزرگ شدن 
است و با انسان آمیخته شده است همچنین برای استفاده از این گونه به جهت 
نسل کشــی در آینده نیاز است که »پیروز« دستی بماند. در نتیجه نیاز به پیدا 

کردن خوی درندگی ندارد. 
بــه عنوان نمونه برای گرفتن خون از پیروز نمی توان او را هر دفعه بیهوش کرد 
و به هوش آورد به ویژه در شرایطی که این گونه با خطر ریسک بالا مواجه است. 
پیروز باید با امکانات و به گونه ای آموزش دیده باشد که خود برای نمونه برداری یا 

عکس برداری به انسان نزدیک شود.سالاری در پایان خاطرنشان کرد: رهاسازی 
»پیروز« در طبیعت و یا تلاش برای درنده خو شــدن آن اشــتباه و ۱۰۰ درصد 
غیرممکن است. شاید از نسل های بعد از »پیروز« بتوانیم شروع به فکر کردن و 

برنامه ریزی جهت رهاسازی این گونه در طبیعت کنیم.


